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Convention 147

CONVENTION CONCERNING MINIMUM STANDARDS IN MERCHANT
SIHpS

The General Conférence of the International Labour Organisation,
Having been convened at Geneva by the Governing Body of the International

Labour Office and having met in its Sixty-second Session on 13 October 1976,
and

Recaling the provisions of the Seafarers' Engagement (Foreign Vesseis) Recom-
mendation, 1958, and of the Social Conditions and Safety (Seafarers) Recom-
mendation, 1958, and

Having decided upon the adoption of certain proposais with regard to substandard
vesseIs, particuiarly those registered under flags of convenience, which is
the fifth item on the agenda of the session, and

Having determined that these proposais shail take the formn of an international
Convention,

adopts this twenty-ninth day of October of the year one thousand nine hundred and
seventy-six the foilowing Convention, wbich may bc cited as the Merchant Shipping
(Minimum Standards) Convention, 1976:

Article)1

i. Except as otherwise provided in this Article, this Convention appiies to
every sea-going ship, whether publicly or privateiy owned, which is engaged in the
transport of cargo or passengers for tht purpose of trade or is employed for any
other commercial purpose.

2. National laws or regulations shall determine when ships are to be regarded
as sea-going ships for the purpose of this Convention.

3. This Convention applies to sea-going tugs.

4. This Convention does flot appiy ta-
(a) ships primarily propelledl by saii, whether or not they are fittedl with auxiliary

engines;
(b) ships engaged in fishing or in whaling or ini similar pursuits;

(c) small vesseIs and vessais such as oul rips and drilling piatforms when flot engaged
in navigation, the decision as to which vessels are covered by this subiparagraph
to bie taken by the competent authority in each country in consultation with
the most representative organisations of shipowners and seafarers.

5. Nothing in this Convention shall be deemed to extend the scope of the Conven-
tions referred, to in the Appendix to this Convention or of the provisions contained
therein.

Article 2

Each Member which ratifies this Convention undertakes-

(a) ta have laws or regulations iaying down, for ships registered ini its territory-

(i) safety standards, including standards of competency, houri of work and
manning, so as to ensure the safety of life on board ship;

(ii) appropriate social security measures; and
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Convention 147

CONVENTION CONCERNANT LES NORMES MINIMA A OBSERVER SUR
LES NAVIRES MARCHANDS

La Conférence générale de l'Organisation internationale du Travail,
Convoquée à Genève par le Conseil d'administration du Bureau international du

Travail, et s'y étant réunie le 13 octobre 1976, en sa soixante-deuxième
session;

Rappelant les dispositions de la recommandation sur l'engagement des gens de
mer (navires étrangers), 1958, et de la recommandation sur les conditions de
vie, de travail et de sécurité des gens de mer, 1958;

Après avoir décidé d'adopter diverses propositions relatives aux navires où
prévalent des conditions inférieures aux normes, en particulier ceux immatri-
culés sous des pavillons de complaisance, question qui constitue le cinquième
point à l'ordre du jour de la session;

Après avoir décidé que ces propositions prendraient la forme d'une convention
internationale,

adopte, ce vingt-neuvième jour d'octobre mil neuf cent soixante-seize, la convention
ci-après, qui sera dénommée Convention sur la marine marchande (normes minima),
1976:

Article I

1. Sous réserve des dispositions contraires figurant dans le présent article, la
présente convention s'applique à tout navire de mer, de propriété publique ou privée,
affecté, pour des fins commerciales, au transport de marchandises ou de passagers ou
utilisé à d'autres fins commerciales.

2. La législation nationale déterminera quand un navire sera réputé navire de mer
aux fins de la présente convention.

3. La présente convention s'applique aux remorqueurs de mer.
4. La présente convention ne s'applique pas:

a) aux navires dont la voile est le principal moyen de propulsion, qu'ils soient ou
non équipés d'une machine auxiliaire;

b) aux navires affectés à la pêche, à la chasse à la baleine ou à des opérations
similaires;

c) aux navires de faible tonnage ni aux navires tels que les plates-formes de forage et
d'exploitation quand ils ne sont pas utilisés pour la navigation; la décision
relative aux navires qui sont visés par la présente disposition sera prise par
l'autorité compétente de chaque pays, en consultation avec les organisations les
plus représentatives des armateurs et des gens de mer.

5. Aucune disposition de la présente convention ne devra être considérée comme
étendant le champ d'application des conventions énumérées dans l'annexe à la
présente convention ou d'aucune des dispositions de celles-ci.

Article 2

Tout Membre qui ratifie la présente convention s'engage:
a) à édicter une législation à l'égard des navires immatriculés sur son territoire en ce

qui concerne:
i) les normes de sécurité, y compris celles ayant trait à la compétence de

l'équipage, à la durée du travail et à son effectif, afin d'assurer la sauvegarde
de la vie humaine à bord des navires;

ii) un régime approprié de sécurité sociale;
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(iii) shipboard conditions of employment and sbipboard living arrangements,
in so far as these, in the opinion of the Member, are flot covered by collective
agreements or laid down by competent courts in a manner cqually binding
on the shipowners and seafarers concerned;

and to satisfy itself that the provisions of such laws and regulations are substan-
tially equivalent to the Conventions or Articles of Conventions referred to
in the Appendix to this Convention, Iin so, far as the Member is flot otherwise
bound to give effect to the Conventions in question;

(b) to exercise effective jurisdiction or control over ships wbich are regîstered
in its territory in respect of-
(i) saféty standards, including standards of competency, hours of work and

manning, prescribed by national laws or regulations;

(ii) social security measures prescribed by national laws or regulations;

(iii) shipboard conditions of employment and shipboard living arrangements
prescribed by national laws or regulations, or laid down by competent
courts in a manner equally binding on the shipowners and seafarers con-
cerned;

(c) to satisfy itself that measures for the effective control of other shipboard condi-
tions of employment and living arrangements, where it has no effective jurisdic-
tion, are agreed between shipowners or their organisations and seafarers'
organisations constituted in accordance with the substantive provisions of the
Freedomn of Association and Protection ýof the Right to Organise Convention,
1948, and the Right to Organise and Collective Bargaining Convention, 1949;

(d) to ensure that-
(i> adequate procedures-subject to over-all supervision by the competent

authority, after tripartite consultation amongst that authority and the
representative organisations of shipowners and seafarers where appropriate-
exist for the engagement of seafarers on ships registered in its territory
and for the investigation of complaints arising in that connection;

(ii) adequate procedures-subject to over-ali supervision by the competent
authority, after tripartite consultation amongst that authority and the rep-
resentative organisations of shipowners and seafarers where appropriate-
exist for the investigation of any complaint made in connection with and,
if possible, at the time of the engagement in its territory of seafarers of
its own nationality on ships registered in a foreign country, and that sucb
complaint as well as any complaint made in connection with and, if possible,
at the time of the engagement in its territory of foreign seafarers on ships
registered in a foreiga country, is promptly reported by its competent
authority to the competent authority of the country in which the ship
is registered, with a copy to the Director-General of the International
Labour Office;

(e) to ensure that seafarers employed on ships registered in its territory are properly
qualified or trained for the duties for which they are engaged, due regard, being
had to the Vocational Training (Seafarers) Recommendation, 1970;

()to, verify by inspection or other appropriate means that ships registered in
its territory comply with applicable international labour Conventions in force
which it bas ratified, with the laws and regulations required by subparagraph (a)
of this Article and, as may be appropriate under national law, with applicable
collective agreements;

(g) to hold an official inquiry into any serious marine casualty involving ships
registered in its territory, particularly those involving injury and/or loss of
life, the final report of such inquiry nornially to be made public.
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iii) les conditions d'emploi à bord et les arrangements relatifs à la vie à bord, dans
la mesure où, à son avis, ils ne sont pas couverts par des conventions
collectives ou déterminés par des tribunaux compétents d'une façon qui lie de
la même manière les armateurs et les gens de mer intéressés;

et à vérifier que les dispositions d'une telle législation équivalent, dans l'ensemble,
aux conventions ou aux articles de conventions auxquels il est fait référence dans
l'annexe à la présente convention, pour autant que le Membre ne soit pas
autrement tenu de donner effet aux conventions en question;

b) à exercer effectivement sa juridiction ou son contrôle sur les navires immatriculés
sur son territoire en ce qui concerne:
i) les normes de sécurité, y compris celles ayant trait à la compétence de

l'équipage, à la durée du travail et à son effectif, prescrites par la législation
nationale;

ii) la mise en œuvre du régime de sécurité sociale prescrit par la législation
nationale;

iii) les conditions d'emploi à bord et les arrangements relatifs à la vie à bord
prescrits par la législation nationale ou déterminés par des tribunaux compé-
tents d'une façon qui lie de la même manière les armateurs et les gens de mer
intéressés;

c) à vérifier que des mesures assurant un contrôle efficace des autres conditions
d'emploi à bord et des autres arrangements relatifs à la vie à bord sont, lorsque le
Membre n'exerce pas de juridiction effective, convenus entre les armateurs ou
leurs organisations et des organisations de gens de mer constituées conformément
aux dispositions fondamentales de la convention sur la liberté syndicale et la
protection du droit syndical, 1948, et de la convention sur le droit d'organisation
et de négociation collective, 1949;

d) à faire en sorte
i) qu'il existe des procédures adéquates, soumises à la supervision générale de

l'autorité compétente et faisant suite, le cas échéant, à des consultations
tripartites entre cette autorité et les organisations représentatives d'armateurs
et de gens de mer, concernant le recrutement des gens de mer sur des navires
immatriculés sur son territoire et concernant l'examen des plaintes déposées à
ce sujet;

ii) qu'il existe des procédures adéquates, soumises à la supervision générale de
l'autorité compétente faisant suite, le cas échéant, à des consultations tripar-
tites entre cette autorité et les organisations représentatives d'armateurs et de
gens de mer concernant l'examen de toute plainte relative à l'engagement et
formulée si possible au moment de l'engagement, sur son territoire, de gens de
mer de sa propre nationalité sur des navires immatriculés dans un pays
étranger et à s'assurer que de telles plaintes, ainsi que toute plainte relative à
l'engagement et formulée si possible au moment de l'engagement, sur son
territoire, de gens de mer étrangers sur des navires immatriculés dans un pays
étranger, soient transmises promptement par l'autorité compétente à l'autorité
compétente du pays dans lequel le navire est immatriculé, avec copie au
Directeur général du Bureau international du Travail;

e) à faire en sorte que les gens de mer engagés sur des navires immatriculés sur son
territoire soient convenablement qualifiés ou formés aux fonctions pour lesquelles
ils sont recrutés, compte tenu de la recommandation sur la formation profession-
nelle des gens de mer, 1970;

f) à vérifier par des inspections ou par d'autres moyens appropriés que les navires
immatriculés sur son territoire sont conformes aux conventions internationales du
travail applicables en vigueur qu'il a ratifiées, à la législation requise par
l'alinéa a) du présent article et, dans la mesure où, compte tenu de la législation
nationale, on le considère approprié, aux conventions collectives;

g) à faire une enquête officielle sur tous les accidents maritimes graves impliquant
des navires immatriculés sur son territoire, notamment lorsqu'il y a eu blessure ou
perte de vie humaine, le rapport final de cette enquête devant normalement être
rendu public.
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Article 3
Any Member whjch bas ratifed this Convention shall, in so far as practicable,

advise its nationals on the possible problems of signing on a ship registered in a
State whjch bas flot ratified the Convention, until it is satisfled that standards equi-
valent to those fixed by this Convention are being applied. Measures taken by the
ratifying State to this effect shall fot be in contradiction with tbe principle of free
movement of workers stipulated by the treaties to which the two States concerned
may be parties.

Article 4
1. If a Member which bas ratified this Convention and in whose port a ship

catis in the normal course of its business or for operational reasons receives a com-
plaint or obtains evidence that the ship does not conforin to the standards of this
Convention, aller it has corne into force, it may prepare a report addressed to the
government of the country in which the ship is registered, with a copy to the Director-
General of the International Labour Office, and may take measures necessary to
rectify any conditions on board which are clearly hazardous to saféty or healtb.

2. In taking such measures, the Member shall forthwith notify the nearest mari-
time, consular or diplomatic representative of the fiag State and shahl, if possible,
have such representative present. It shall not unreasonably detain or delay the ship.

3. For the purpose of this Article, " complaînt " means information submitted
by a member of the crew, a professional body, an association, a trade union or,
generally, any person with an interest in the safety of the ship, including an interest
in safety or health bazards to its crew.

Article 5
1. This Convention is open to the ratification of Members which-

(a) are parties to the International Convention for the Safety of Life at Sea, 1960,
or the International Convention for the Safety of Life at Sea, 1974, or any
Convention subsequently revising these Conventions; and

(b) are parties to the International Convention on Load Lines, 1966, or any Con-
vention subsequently revising that Convention; and

(c) are parties to, or have implemented the provisions of, the Regulations for
Preventing Collisions at Sea of 1960, or the Convention on the Inter-national
Regulations for Preventing Collisions at Sea, 1972, or any Convention sub-
sequently revising these international instruments.

2. This Convention is further open to the ratification of any Member which, on
ratification, undertakes to fulfil the requirements to which ratification is made subject
by paragraph 1 of this Article and which are not yet satisfied.

3. Thec formai ratifications of this Convention shail bc communicated to the
Director-Qeneral of the' International Labour Office for registration.

Article 6
1. This Convention shail be binding only upon those Members of the Inter-

national Labour Organisation whose ratifications have been registered with the
Director-General.

2. lu shall corne int force twelve months after the date on which there have been
registered ratifications by at lcast ton Membors with a total share in world shipping
gross tonnage of 25 per cent.

3. Thereafter, this Convention shail corne into force for any Member twelve
months after the date on which its ratification bas been registered.



1994 N 37

Article 3
Tout Membre qui a ratifié la présente convention informera, dans la mesure du

possible, ses ressortissants des problèmes qui peuvent résulter d'un engagement sur
un navire immatriculé dans un Etat qui n'a pas ratifié ladite convention, jusqu'à ce
qu'il ait acquis la conviction que des normes équivalentes à celles fixées par cette
convention sont appliquées. Les mesures prises à cet effet par l'Etat qui ratifie la
présente convention ne devront pas être en contradiction avec le principe de libre
circulation des travailleurs stipulé par les traités auxquels ces deux Etats peuvent être
parties.

Article 4
1. Si un Membre qui a ratifié la présente convention et dans le port duquel un

navire fait escale dans le cours normal de son activité ou pour une raison inhérente à
son exploitation, reçoit une plainte ou acquiert la preuve que ce navire n'est pas
conforme aux normes figurant dans la présente convention, après que celle-ci sera
entrée en vigueur, il peut adresser un rapport au gouvernement du pays dans lequel
est immatriculé le navire, avec copie au Directeur général du Bureau international du
Travail et prendre les mesures nécessaires pour redresser toute situation à bord qui
constitue clairement un danger pour la sécurité ou la santé.

2. En prenant de telles mesures, le Membre devra en informer immédiatement le
plus proche représentant maritime, consulaire ou diplomatique de l'Etat du pavillon
et demander à ce représentant d'être présent si possible. Il ne devra pas retenir ou
retarder indûment le navire.

3. Aux fins du présent article, on entend par * plainte a toute information soumise
par un membre de l'équipage, un organisme professionnel, une association, un
syndicat ou, de manière générale, toute personne ayant un intérêt à la sécurité du
navire, y compris sous l'aspect des risques relatifs à la sécurité ou à la santé de son
équipage.

Article 5
1. La présente convention est ouverte à la ratification des Membres qui sont

parties aux instruments internationaux énumérés ci-après ou, en ce qui concerne ceux
visés à l'alinéa c), en ont mis en application les dispositions:
a) la convention internationale pour la sauvegarde de la vie humaine en mer, 1960,

ou la convention internationale pour la sauvegarde de la vie humaine en mer,
1974, ou toute convention révisant ces deux conventions;

b) la convention internationale sur les lignes de charge, 1966, ou toute convention la
révisant;

c) les règles internationales pour prévenir les abordages en mer de 1960, ou la
convention sur les règles internationales pour prévenir les abordages en mer,
1972, ou toute convention révisant ces instruments internationaux.

2. La présente convention est en outre ouverte à la ratification de tout Membre
qui s'engage, lors de ladite ratification, à satisfaire aux conditions auxquelles le
paragraphe précédent subordonne la ratification et qu'il ne remplit pas encore.

3. Les ratifications formelles de la présente convention seront communiquées au
Directeur général du Bureau international du Travail et par lui enregistrées.

Article 6
1. La présente convention ne liera que les Membres de l'Organisation internatio-

nale du Travail dont la ratification aura été enregistrée par le Directeur général.

2. Elle entrera en vigueur douze mois après la date à laquelle les ratifications d'au
moins dix Membres ayant ensemble un tonnage brut de 25 pour cent de la flotte
marchande mondiale auront été enregistrées.

3. Par la suite, cette convention entrera en vigueur pour chaque Membre douze
mois après la date où sa ratification aura été enregistrée.
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Article 7

I. A Member which has ratified this Convention niay denounce it after the
expiration of ten years from the date on which the Convention first cornes into force,
by an act communicated to the Director-General of the International Labour Office
for registration. Such denunciation shall flot take effect until one year after the date
on which it is registered.

2. Each Meniber which has ratified this Convention and which does not, within
the year following the expiration of the period of ten years mentioned in the preceding
paragraph, exercise the right of denunciation provided for in this Article, will be
bound for another period of ten years and, thereafter, may denounce this Convention
at the expiration of each period of ten years under the terms provided for in this
Article.

Article 8

1. The Director-General of the International Labour Office shall notify ail
Members of the International Labour Organisation of the registration of ail ratifica-
tions and denunciations communicated to him by the Members of the Organisation.

2. When the conditions provided for in Article 6, paragraph 2, above have
been fulfilled, the Director-General shall draw the attention of the Members of the
Organisation to the date upon which the Convention will corne into force.

Article 9

The Director-General of the International Labour Office shaîl communicate to,
the Secretary-General of the United Nations for registration in accordance with
Article 102 of the Charter of the United Nations full particulars of aIl ratifications
and acts of denunciation registered by himi in accordance with the provisions of the
preceding Articles.

Article 10

At such times as it may consider necessary the Governing Body of the Interna-
tional Labour Office shall present to the General Conference a report on the working
of this Convention and shali examine the desirability of placing on the agenda of
the Conférence the question of its revision in whole or in part.

Article Il

1. Should the Conference adopt a new Convention revising this Convention in
whole or in part, then, unless the new Convention otherwise provides-

(a) the ratification by a Member of the new revising Convention shal Ipso jure
involve the immediate denuniciation of this Convention, notwithstanding the
provisions of Article 7 above, if and when the new revisîng Convention shail
have corne into force;

(b) as froni the date when the new revising Convention cornes into force this Con-
vention shall cease to be open to ratification by the Members.

2. This Convention shall in any case remain in force in its actual forrn and content
for those Members which have ratified it but have not ratified the revising Convention.

Article 12

The English and French versions of the text of this Convention are equally
authoritative.

AwPamNXx

Minimum Age Convention, 1973 (No. 138), or
Minimum Age (Sea> Convention (Revised), 1936 (No. 58), or
Minimum Âge (Sea) Convention, 1920 (No. 7);
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Article 7

1. Tout Membre ayant ratifié la présente convention peut la dénoncer à l'expira-
tion d'une période de dix années après la date de la mise en vigueur initiale de la
convention, par un acte communiqué au Directeur général du Bureau international
du Travail et par lui enregistré. La dénonciation ne prendra effet qu'une année après
avoir été enregistrée.

2. Tout Membre ayant ratifié la présente convention qui, dans le délai d'une
année après l'expiration de la période de dix années mentionnée au paragraphe pré-
cédent, ne fera pas usage de la faculté de dénonciation prévue par le présent article
sera lié pour une nouvelle période de dix années et, par la suite, pourra dénoncer la
présente convention à l'expiration'de chaque période de dix années dans les condi-
tions prévues au présent article.

Article 8

1. Le Directeur général du Bureau international du Travail notifiera à tous les
Membres de l'Organisation internationale du Travail l'enregistrement de toutes les
ratifications et dénonciations qui lui seront communiquées par les Membres de
l'Organisation.

2. Quand les conditions énoncées à l'article 6, paragraphe 2, ci-dessus, auront
été remplies, le Directeur général appellera l'attention des Membres de l'Organisa-
tion sur la date à laquelle la présente convention entrera en vigueur.

Article 9

Le Directeur général du Bureau international du Travail communiquera au Secré-
taire général des Nations Unies, aux fins d'enregistrement, conformément à l'arti-
cle 102 de la Charte des Nations Unies, des renseignements complets au sujet de toutes
ratifications et de tous actes de dénonciation qu'il aura enregistrés conformément aux
articles précédents.

Article 10

Chaque fois qu'il le jugera nécessaire, le Conseil d'administration du Bureau
international du Travail présentera à la Conférence générale un rapport sur l'applica-
tion de la présente convention et examinera s'il y a lieu d'inscrire à l'ordre du jour de
la Conférence la question de sa révision totale ou partielle.

Article Il

1. Au cas où la Conférence adopterait une nouvelle convention portant révision
totale ou partielle de la présente convention, et à moins que la nouvelle convention
ne dispose autrement:
a) la ratification par un Membre de la nouvelle convention portant révision entraîne-

rait de plein droit, nonobstant l'article 7 ci-dessus, dénonciation immédiate de
la présente convention, sous réserve que la nouvelle convention portant révision
soit entrée en vigueur;

b) à partir de la date de l'entrée en vigueur de la nouvelle convention portant révi-
sion, la présente convention cesserait d'être ouverte à la ratification des Membres.
2. La présente convention demeurerait en tout cas en vigueur dans sa forme et

teneur pour les Membres qui l'auraient ratifiée et qui ne ratifieraient pas la conven-
tion portant révision.

Article 12

Les versions française et anglaise du texte de la présente convention font·égale-
ment foi.

ANNEXE

Convention (no 138) sur l'âge minimum, 1973, ou convention (n° 58) sur l'âge minimum
(travail maritime), (révisée), 1936, ou convention (no 7) sur l'âge minimum (travail
maritime), 1920;
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Shipowners' Liability (Sick and Injured Seamen> Convention, 1936 (No. 55), or
Sickness Insuranoe (Sea) Convention, 1936 (No. 56), or
Medical Care and Sickness Benefits Convention, 1969 (No. 130);

Medical Examination (Seafarer) Convention, 1946 (No. 73);
Prevention of Accidents (Seafarers) Convention, 1970 (No. 134) (Articles 4 and 7);
Accommodation of Crews Convention (Revised), 1949 (No. 92);
Food and Catering (Ships' Crews) Convention. 1946 (No. 68) (Article 5);

Officers' Competency Certificates Convention, 1936 (No. 53) (Articles 3 and 4)1;
Seamnen'. Articles of Agreement Convention, 1926 (No. 22);
Repatriation of Seamien Convention, 1926 (No. 23);
Freedom of Association and Protection of the Right to Organise Convention, 1948 (No. 87);
Right to Organise and Collective Bargaining Convention, 1949 (No. 98).

The foregoing is the authentic text of the Convention duly adopted by the General
Conference of the International Labour Organisation during its Sixty-second Session
whîch was held at Geneva and declared closed the twenty-ninth day of October 1976.

IN FAITH WHEREOF we have appended our signatures this eleventh day
of November 1976.

'lIn cases where the esîablished licensing system or certifcation structure of a State would b.
prejudioed by problenis arising from strict adherence to the relevant standards of the Officers'
Competency Certificates Convention, 1936, the principle of substantial equivalencç shall bc applied
so that ther. will bc no conflct wlth that State's established arrangements for certification.
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convention (no 55) sur les obligations de l'armateur en cas de maladie ou d'accident des gens
de mer, 1936, ou convention (no 56) sur l'assurance-maladie des gens de mer, 1936, ou
convention (no 130) concernant les soins médicaux et les indemnités de maladie, 1969;

convention (no 73) sur l'examen médical des gens de mer, 1946;
convention (n0 134) sur la prévention des accidents (gens de mer), 1970 (articles 4 et 7);
convention (no 92) sur le logement des équipages (révisée), 1949;
convention (no 68) sur l'alimentation et le service de table (équipage des navires), 1946

(article 5);
convention (no 53) sur les brevets de capacité des officiers, 1936 (articles 3 et 4) 1;
convention (no 22) sur le contrat d'engagement des marins, 1926;
convention (no 23) sur le rapatriement des marins, 1926;
convention (ne 87) sur la liberté syndicale et la protection du droit syndical, 1948;
convention (no 98) sur le droit d'organisation et de négociation collective, 1949.

Le texte qui précède est le texte authentique de la convention dûment adoptée par
la Conférence générale de l'Organisation internationale du Travail dans sa soixante-
deuxième session qui s'est tenue à Genéve et qui a été déclarée close le 29 octobre
1976:

EN FOI DE QUOI ont apposé leurs signatures, ce onzième jour de novembre
1976:

The President of the Conference,
Le Président de la Conférence,

MODOLV HAREIDE

The Director-General of the International Labour Office,
Le Directeur général du Bureau international du Travail,

FRANCIS BLANCHARD

1 Au cas où le strict respect des normes pertinentes de la convention sur les brevets de capacité
des officiers, 1936, poserait des problémes susceptibles de porter préjudice aux systèmes et aux
procédures établis par un Etat pour l'octroi des brevets de capacité, le principe d'équivalence d'en-
semble s'appliquera afin qu'il n'y ait pas conflit avec les arrangements pris par cet Etat dans ce
domaine.
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